
روز گذشته معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
مدعی شــد: »ورود مسافران و گردشگران خارجی به ایران در ۱۰ ماهه نخست 
امســال در مقایسه با سال گذشته رشــد ۵۲ درصدی داشته اســت. امسال ۵ 
میلیون و ۴۰۰ هزار گردشــگر خارجی به ایران سفر کردند.« مسئولان در حالی 
از ۵ میلیون و ۴۰۰ هزار گردشــگر خارجی به ایران خبر می دهند که طی ۹ ماه 
نخست سال ۲۰۲3 شمار گردشگران خارجی واردشده به ترکیه به حدود 3۹.۲ 
میلیون نفر رســید که از این رقم ۱.۹ میلیون نفر به مسافران ایرانی اختصاص 
دارد. از ســوی دیگر چشم انداز جذب گردشــگر برای سال ۱۴۰۰ تعدادی بالغ 
بر ۲۰میلیــون نفر بود و حالا آنطور که عزت اللــه ضرغامی می گوید باید جذب 
۵میلیون و ۴۰۰ گردشــگر را نمره درخشانی در کارنامه دولت سیزدهم بدانیم. 
هرچند که این ادعا را کارشناســان حوزه گردشگری قبول ندارند. چراکه نه تنها 
زیرســاخت های پذیرش ماهانه ۵۴۰ هزار نفر در کشــور وجود ندارد، نظارت و 
آمارگیری گردشگران نیز مبهم است. اگر از لحاظ درآمد ارزی نیز به این موضوع 
نگاه کنیم کمترین درآمد ارزی از طریق گردشگری را بین کشورهای همسایه، 
ایران به خود اختصاص داده است. چنانچه پایه آمار گردشگران را ادعای دولت 
سیزدهم در ۱۰ ماهه نخست امسال قرار دهیم، نزدیک به ۴ میلیارد دلار جذب 
شده است. جذب توریســم و گردشگر در دولت سیزدهم انقدر اهمیت دارد که 
بــه اظهارنظرهای عجیب و غریــب دولتمردان انجامیده اســت. محمدمهدی 
اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی در تاریخ 8 دی امسال گفت: »برای 
حضور در اجراهای صحنه ای )کنســرت( نوروز ۱۴۰۱ حــدود ۴۰۰ هزار نفر از 
کشور خارج شدند اما سال گذشته طی یک ماه، یک میلیون نفر برای حضور در 
کنسرت ها از خارج در ایران حضور یافتند که تاکنون سابقه نداشته است.« این 
اظهارنظر با واکنش های بسیاری روبه رو شد اما این عکس العمل ها باعث نشد که 

آمار گردشگری در دولت سیزدهم کاهش یابد.

کاهش اتکا به نفت با توسعه گردشگری �
ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور نیز روز گذشــته در آیین افتتاح هفدهمین 
نمایشــگاه بین المللی گردشــگری و صنایع وابســته  با بیان اینکه دشمنان با 
ایران هراسی می خواهند مردم دنیا را از آمدن به ایران منصرف کنند و با اشاره به 
اهمیت نحوه برخورد با گردشگران در کشور تاکید کرد: »گردشگر باید احساس 
آرامش داشته باشد. توسعه گردشگری می تواند تصاویر نادرستی که از ایران در 
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شورای نگهبان به کمک دولت آمد  

گروه خبر: روز گذشــته سخنگوی شــورای نگهبان ایرادات بخش احکام لایحه 
بودجه  ۱۴۰3 را اعام کرد که مهمترین آن مواردی بود که نمایندگان در تبصره های 
بودجه اعمال کرده بودند تا به گفته وزیر اقتصاد و رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
۴۰۰ همت)هزار میلیارد تومان( به دولت بارمالی وارد شــود. البته طحان نظیف 
هوشــمندانه عمل کرده و در شــرطی گفت: »در صورت تامین منابــع، ایرادی 
نداریم.« این شــرط موجب شــده که در جدال دولت و مجلس به طور مشخص و 
واضح ســمت و سویی را اختیار نکند. با این حال از آنجا که دولت سیزدهم پیش 
از ارسال لایحه بودجه سال آینده، ادعا کرده  بود که در تاش بوده تا لایحه بودجه 
سال آینده با کمترین ناترازی همراه باشد، با وجود مخالفت ها از سوی مسئولان 
دولتی، می توان گفت که مجلس ناچار است که از تصمیمات خود عقب نشینی 
کند.  دولت ادعا دارد که مجلس با اعمال نظر در لایحه بودجه ۱۴۰3 نه تنها موجب 
ناترازی بودجه شــده بلکه برخاف اصل ۵۲ قانون اساسی کلیت و شاکله لایحه 
ارسالی را تغییر داده است. این ادعا اگرچه از سوی مجلس بارها رد شده است اما 
همچنان به یک چالش اساسی میان دو قوه تبدیل شده است. هرچند این جدال 
موجب شد تا عبدالناصر همتی، رئیس کل اسبق بانک مرکزی واکنش نشان دهد 
و در شبکه ایکس بنویسد: »مسئولان دولتی مرتب تکرار می کنند که مجلس بیش 
از ۴۰۰ همت کسری بار بودجه کرده است.  انگار خود لایحه دولت تراز بوده!  مگر 
نگفتید، یکدست و هماهنگ شده اید؟  اگر از این حرف ها قصد توجیه تورم بالای 
سال آینده را ندارید، خُب بنشینید و با هم معضل را حل کنید.  چرا مرتب به جامعه 
سیگنال انتظارات تورمی می دهید؟«  نمایندگان مجلس یازدهم در زمان بررسی 
بودجه خواهان افزایش حقوق کارکنان و بازنشستگان شده بودند. همچنین آنها 
در زمان بررسی تبصره های 8، ۱3 و ۱۵ حدود ۴۰۰ همت به بودجه اضافه کرده 
بودند؛ اقدامی که از دید رئیس سازمان برنامه وبودجه موجب ناترازی بودجه سال 
آینده می شــود. هرچند درباره رقم اضافه شــده به بودجــه میان دولت و مجلس 
اختاف نظر وجود دارد و نمایندگان معتقدند که نهایت ۱۰۰ همت به بودجه اضافه 
شــده است و شاکله بودجه نیز تغییر نیافته است. سیداحســان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد در این باره با بیان اینکه تاش دولت در بودجه ریزی این بوده که کمترین 
مقدار ناترازی را به کشور تحمیل کند،  اعام کرد: »در لایحه پیشنهادی دولت برای 
بودجه ســال آینده نیز تاش کردیم تا درآمدها به صورت واقعی پیش بینی شود. 
اما شــاهد بودیم که برخی تغییرات در مجلس شورای اسامی رقم خورد که این 
اقــدام هدف گذاری های مهم مانند مهار تــورم را با ابهام مواجه می کند. هرچند 

امیدواریم در مراحل پایانی بررسی بودجه سال آینده، تجدیدنظر نسبت به تحمیل 
ناترازی ها رقم بخورد.« بهادری جهرمی، سخنگوی دولت در این باره صراحتاً اظهار 
داشت: »حداقل ۴۰۰ هزار میلیارد تومان ناترازی به بودجه ۱۴۰3 تحمیل شده 
است.« در واکنش به این اظهارنظر، سیدمحمدرضا میرتاج الدینی گفت: »شاکله 

بودجه سال ۱۴۰3 تغییر نکرده و به درستی حفظ شده است.« 

از میان پنجره

می گویند یک نفر باری از شیشه بر استر نهاده بود و به شهر می برد. به 
دروازه شهر که رسید، نگاهبان دروازه، با چوبی که در دست داشت، بر 
خورجین استر زد و پرسید، چه بار داری؟ آن بینوا هم به ناله گفت: »اگر 
یک چوب دیگر بزنی، هیچی«. این داستان بی شباهت به وضع امروز 
کشور و مردمان ما نیست. بگذارید ماجرایی را بگویم. برخی از دوستان و 
آشنایانم و یکی دو تن از اقوام سببی ام، پیش از انقاب چریک بوده اند، 
زندگی مخفی داشتند و کپسول سیانور. خود را برای مرگ آماده کرده 
بودند و تا پای مرگ هم رفته اند؛ معروف ترین شان دوست مهربانم جناب 
»لطف الله میثمی« است که شرح کوتاهی از آنچه بر او گذشته را قباً 
به مناسبت بزرگداشتی که همین اخیراً برای او برپا شد، در یادداشتی 
گفته ام. یکی دیگر که حتماً بسیاری از آنانی که این متن را می خوانند، 
می شناسندش؛ »هادی خانیکی« است. اولین بار از او بود که شنیدم 
»در دوران پهلوی، عمر زندگی چریکی حداکثر دو سال بود که این اواخر 
به شش ماه رســید« و هر کس وارد این عرصه می شد، می دانست که 
مرگ و کشــته شدن، آخر این راه است. خوب به خاطر دارم که چریک 
بودن آن اوائل، در جامعه ما با عبارت خرابکار در بین مردم معنا می شد، 
ولی بعد از محاکمه »خسرو گلسرخی« بود که چریک بودن دیگر نه تنها 
با عبارت منفی خرابکار در ذهن جامعه همراه نبود که ارج و قرب هم 
پیدا کرد و مردم به این باور رسیدند که یک چریک برای زندگی بهتر آنان 
در آینده، امروز از جان خود می گذرد. برای اینکه تحول ذهنی جامعه 
را بفهمیم، کافی اســت مقایسه کنیم که از »واقعه سیاهکل« در سال 
۱3۴۹ تا سال ۱3۵۲، یعنی فقط به فاصله سه سال، چقدر در نگرش 
مردم تفاوت ایجاد شد. از سیاهکلی که مردم با چریک ها درگیر شدند، 
تا سال ۱3۵۲ که خود به یاد دارم و احتمالًا بسیاری از همسالان من هم 
در خاطر دارند که گلسرخی با آن دفاعیه به یادماندنی اش در دادگاه، 

تبدیل به یک اسطوره در جامعه ایران شده بود.
در فرهنگ سیاســی، کنــار کلمه چریک، کلمه »آنارشیســت« را 
هم داریم که شــاید معادلش همان خرابکار باشــد که تا ســال ۱3۵۲ 
در افواه و در بین ایرانیان رایج بود. وجه اشــتراک جنبش آنارشیستی 
و جنبش چریکــی در اســتفاده از روش های قهرآمیز و خشــن برای 
رســیدن به اهداف است که جنبش اول مذموم و خرابکارانه و جنبش 
دوم عدالت جو و شهادت طلبانه معنا می شود. در هر صورت آنچه این 
دو کنش را دوگانه می ســازد، آن است که جامعه، آنارشیسم را به ضرر 
آرامش و رفاه خود تلقی می کند و جنبش چریکی را، با وجودی که در 
روش مانند جنبش آنارشیستی اســت، ولی چون آن را تاش از جان 
گذشــتگان برای زندگی بهتر مردم قلمــداد می کنند، نگاه مثبتی به 
آن دارند و همین هم شــرط ماجراست. این شرط که هدف یک فعال 
اجتماعی، حتــی در رادیکال ترین وجه، باید تــاش در جهت بهبود 

زندگی مردم باشد تا توجیه پذیر شود.
بــا انقاب ۵7، جامعه از دوره مبارزات چریکی و قهرآمیز گذشــت 
و حکومت و مردم پذیرفتند که از روش های مســالمت آمیز برای کنش 
سیاســی بهره ببرند و هرچند این فرآیند فراز و فرودهایی داشته، ولی 
همچنان آن نوع کنش هایی که پیش از انقاب و به خصوص در دهه ۴۰ 
و ۵۰ به عنوان کنش سیاسی شناخته می شد، امروز وجهی از مقبولیت 

ندارد، اما آن معنا که یک کنشگر سیاسی باید با هدف بهبود وضعیت 
زندگی مردم وارد عرصه فعالیت سیاسی و سیاست ورزی شود، همچنان 
به جای خود باقی است و طبیعی است که یک سیاست ورز، برای آنکه 
بتواند برنامه های خود را برای بهبود زندگی مردم اجرایی کند، لازم است 
که قدرت را به دست گیرد و در یک نظام انتخاباتی، این فرآیند از صندوق 
رای بیرون می آید. مشکل اما الان این است که آن فرآیند انتخاباتی که 
کنشگران بتوانند به واسطه آن قدرت را به دست بگیرند تا وعده بهبود 
زندگی مردم را عملیاتی کنند، با دشواری هایی همراه شده، اما با وجود 
این دشواری ها چه باید کرد و راه چیست؟ دولت سیزدهم و در رأس آن 
جناب آقای رئیسی، مثل هر کس دیگر که قصد به دست گرفتن سکان 
اداره کشور را دارد، در زمان انتخابات وعده هایی داد که حالا در آستانه 
پایان ســومین سال، با وجود تکرار مکرر حرکت قطار پیشرفت و حتی 
حرکت ریل این قطار، نه تنها در واقعیت امر، خبری از تحقق آن وعده ها 
نیست، بلکه با این گفته سخنگوی دولت که »اگر این بودجه تصویب 
شــود اثرش در سال بعد می شود کسری بودجه و تورم«، از حالا دهل 
تورم ســال آینده را زده اند و با این حســاب، پس از گذشت سه سال از 
یکدست شدن حاکمیت، که قرار بود با این یکدستی، هم تورم نصف و 
سپس تک رقمی شود، گویی سخنگوی دولت دارد اذهان را برای تورم 

سال آینده آماده می کند.
خب حالا چه کنیم؟ آن طور که به نظر می رسد، با همه آن وعده ها 
که چاره کار مملکت در یکدست شدن آن است، طبق گفته سخنگوی 
محترم، خبری از بهبود اوضاع با این قطار و این ریل نیست. از طرفی با 
آن ماجرایی که در موضوع نهاده های دامی و بعد چای دبش گذشت، 
آن ادعاهای مبارزه با فساد را هم که نه خبری در مجلس به عنوان خانه 
ملت شــد و نه گزارشی از سوی دولت منتشر شــد  و گویا قرار نیست 
خبری هم بشود. مجلس هم که داستانش با ماجرای »طرح صیانت« 
و »لایحه عفاف و حجاب« و آن داستان »اصل 8۵«، گفتن ندارد؛ این 
از دولت و مجلس. طرف دیگر هم آنهایی هستند که راه حل شان عدم 
شرکت در انتخابات است، ولی حتی اگر نگوییم پنج سال و از انتخابات 
مجلس یازدهم، که از همان سه ســال پیش و انتخابات سال ۱۴۰۱، 
آیا حتی یک بار شــنیده اید در این ماجرای دعوت به تحریم انتخابات، 
یک نفر از این دعوت کنندگان بگوید کــه مردم بعد از روز انتخابات، با 
این حاکمیت یکدســتی که  از اول هم معلوم بود چگونه کشور را اداره 
خواهد کرد، چگونه باید زندگی کنند؟ ماجرا فقط یک چیز است و باقی 
همه حاشیه است و آن هم اینکه چه خوش مان بیاید یا نیاید، بعد از روز 
انتخابات، مردم باید زندگی کنند و این موضوعی است که انگار نه مسئله 
دعوت کنندگان به تحریم انتخابات است و نه مسئله تشویق کنندگان 
حرکت ریل قطار پیشرفت و این دقیقاً همان چیزی است که در »بیانیه 
تحلیلی ۱۱۰ کنشــگر سیاســی اجتماعی برای انتخابــات ۱۴۰۲« 
مدنظر بوده. اینکه موضوع اصلی، زندگی مردم است، همان زندگی ای 
که روز بعد از انتخابات، باز مردم دچار آن هســتند و متاســفانه انگار، 
این زندگی نه مســئله دولت اســت، نه مجلس و نه دعوت کنندگان به 
تحریم انتخابات. پرسش اما یک چیز است، مردم قرار است روز بعد از 
انتخابــات چطور زندگی کنند؟ و آیا این زندگی مردم، چه برای دولتی 
که سخنگویش از حالا وعده تورم سال آینده را می دهد و چه برای آنها 
که می گویند رای ندهید، اهمیتی دارد؟ برای همین است که می گویم 
بیانیه تحلیلی ۱۱۰ کنشگر سیاسی اجتماعی مهم است، چون آنچه در 
این بیانیه مسئله اصلی است، یافتن چاره ای برای زندگی واقعی مردم 

است و نه رویاپردازی بی سرانجام و نه حرکت ریل قطار.

درباره روزنه گشایی انتخاباتی
چرا بیانیه تحلیلی 110 کنشگر سیاسی اجتماعی مهم است؟ 

روزنامهنگار
مهرداداحمدیشیخانی

ادامه از صفحه اول

نــه اینکه قبــاً فیلم هــای ارگانی وجود نداشــت و نهادهــای دولتی و 
حکومتی وارد عرصه فیلم ســازی نمی شــدند؛ قباً هم شاهد حضور 
ارگانی ها در حوزه فیلم و ســینما بودیم، اما نه به شــدت این سال ها. در 
سال های قبل اگر موضوع فیلم مشارکتی مطرح می شد معنی اش این 
بــود که به عنوان مثال وزارت ارشــاد، فارابی، حوزه هنری و شــهرداری 
از توان بخش خصوصی هم در ســاخت فیلم استفاده می کردند. یعنی 
پول و امکانات این نهادها در اختیار فیلم ســازان بخش خصوصی قرار 
می گرفت اما امســال در ســخنان مدیران ارشــاد مشــاهده کردیم که 
تعریف مشارکت در ذهن آنها متفاوت از آن چیزی است که درسال های 
نه چندان دور شاهد بودیم. مشارکت در نگاه آنها یعنی استفاده از توان 
و امکانات نهادهای انقابی. همین مســئله است که حضور فیلم های 

ارگانی را پررنگ تر کرده است.
یکی از آســیب های چنین ســینمایی، وابسته شــدن به نهادهای 
انقابی و دور شدن از جامعه است. درنتیجه سینما که باید زبان فرهنگ 
و تاریخ مردم باشــد و با جامعه ارتباط بگیرد، رفته رفته دچار گسســت 
می شود. مگر می شــود از ناآرامی ها و اعتراض های سال گذشته حتی 
یک فیلم هم نداشته باشیم؟ مگر می شود از انبوه مسائل و مشکات 
اقتصادی و اجتماعی که کشور را احاطه کرده است، تولید جدی نداشته 
باشیم؟ چطور می شــود درباره رانت، اختاس، مدیریت های ناکارآمد و 
افراد نالایق یک فیلم ساخته نشود؟ چرا یک فیلم خوش ساخت و جدی 
که صدای مردم را نمایندگی کند، ســاخته نشده است. سینما یکی از 
راه های رشد و اصاح جامعه است. یک فیلم تاثیرگذار می تواند آگاهی 
مردم را نســبت به موضوع جاری جامعه بالا ببرد و اساســاً در ســاحت 
اثرگذاری هیچ چیزی نمی تواند جای سینما را بگیرد. اما متاسفانه نگاه به 
سینما به خصوص پس از ناآرامی های سال گذشته آمرانه شده است. یک 
نگاه دستوری و از بالا به پایین را در حوزه سینما شاهد هستیم. اضافه 
کنید حذف و خانه نشینی بسیاری از چهره های شناخته شده و  مردمی 
حوزه سینما و همچنین مهاجرت های فراوان سینمایی ها  که این عرصه 

را از نخبه هایش خالی کرده است.
اگر از خود اهالی ســینما و باتجربه های این صنعت سوال کنید که 
وضعیت سینمای ایران را چگونه ارزیابی می کنند و مهمترین مشکات 

این روزهای سینما چیست؟ آیا رشــد داشته یا دچار افول شده است؟ 
به نظرتان چه پاســخ هایی می شنوید؟ آیا همچنان معتقد خواهید بود 
که همه چیز عالی است و سینما به سرعت رو به جلو می رود؟ مدیران 
وزارت ارشــاد قطعاً پس از این جشنواره باید سراغ اهالی سینما بروند و 

سخنان شان را بشنوند.
متاســفانه طی چند سال گذشته، جشــنواره های کشور به نهادها 
و ارگان ها توجه بیشــتری نشــان می دهند. این مســئله را می توان در 
جشنواره های تلویزیونی، سینما حقیقت، جشنواره های عمار و مقاومت 
هم دید. انگار که تبدیل به یک نوع جایزه دادن دورهمی شده باشد که 
هر کدام از ارگان ها باید ســهم خودشــان را دریافت کنند. حتی درباره 
جشنواره اخیر این موضوع در میان اهالی سینما و کارشناسان به شکل 
جدی مطرح شده که قرار بود همه را راضی نگه دارند. اصاً کارکرد برخی 
از جوایز شده راضی نگه داشتن کسانی که در جشنواره شرکت می کنند. 
جشنواره فیلم فجر نیز در راستای همین سیاست ها در چند سال 
اخیر به تلفیقی از جشنواره مقاومت و عمار  تبدیل شده است. برگزاری 
ایــن الگو از جشــنواره های ســینمایی، زنگ خطر جدی بــرای عرصه 
فیلم ســازی کشور به شمار می رود که ســینما را از جامعه دور می کند. 
جشنواره امسال را با سال های قبل مقایسه کنید. درسال های نه چندان 
دور مردم برای تهیه بلیت جشنواره سر و دست می شکستند. امسال 
آیا چنین شور و هیجانی را مشاهده کردید؟ شاید جالب باشد بدانید که 
سال گذشته برای اصناف مختلف خانه سینما زمان و مکان مشخصی را 
در نظر می گرفتند و در نتیجه در یک زمان مشخص و سینمای مشخص 
می توانستند فیلم ببینند. این طور نبود که هر فیلمی را در هر ساعتی 
ببینند. امسال اما اعام کردند هر کسی که کارت خانه سینما و شماره 
نظام ســینمایی دارد، می تواند در ســایت جشنواره ثبت نام کند و همه 

فیلم ها را در همه زمان ها ببیند. 
به هر حال خیلی زود مشــخص می شود فیلم هایی که در جشنواره 
فجر اکران شــده اند چه سهمی از ســبد فروش را در سینمای ایران به 
خودشــان اختصاص می دهند. بعید اســت که فروش مناسبی داشته 
باشند. متاسفانه سینما این روزها حال و روز خوشی ندارد و فعاً به زور 

نهادهای رسمی نفس می کشد.
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ایران هراسی علیه توریسم؟
برخی رسانه ها ساخته شده را تغییر داده و به تصاویر صحیح و دقیق تغییر دهد. 
اینکه برخی بهانه می آورند که اگر بخواهیم گردشــگری را توسعه بدهیم، پس 
باید در اصول و مبانی تجدیدنظر کنیم، کاماً نادرســت است. امروز جاذبه های 
بسیاری در ایران وجود دارد که با حفظ همین اصول و مبانی، گردشگران بسیاری 
را بــه خود جذب می کنــد.« او افزود: »اگــر در اقتصاد بخواهیم تک محصولی 
نباشیم و تنها به نفت اتکاء نکنیم، باید اقتصاد گردشگری را فعال کنیم. بسیاری 
از گردشــگران مایل هســتند از ایران دیدن کنند، اما دشــمنان با ایران هراسی 
می خواهند مردم دنیا را از آمدن به ایران منصرف کنند. وظیفه مسئولان و مدیران 
در حوزه دولت این است که حضور گردشگران را تسهیل کنند و یکی از گام هایی 
که در این مسیر برداشته شده لغو روادید بوده است. تسهیل رفت وآمد، اسکان در 
جای مناسب و تغذیه در توسعه گردشگری بسیار اهمیت دارد؛ کسی که به ایران 
سفر می کند، باید از لحظه ورود تا لحظه خروج احساس آرامش کند. احساس 
آرامش گردشگران می تواند تصاویر نادرستی که از ایران در برخی رسانه ها ساخته 

شده را تغییر داده و به تصاویر صحیح و دقیق تغییر دهد.«

لغو روادید ایران برای بیش از 50 کشور جهان �
از ســوی دیگر وزیر میراث فرهنگی و گردشــگری در پروژه تعریف از خود اعام 
کرد که کارنامه دولت سیزدهم در حوزه گردشگری موفق است. عزت الله ضرغامی، 
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی از ابراهیم رئیسی می خواهد؛ 
»تمهیداتی انجام شود تا شهروندان بیش از ۵۰ درصد کشورهای دنیا بتوانند بدون 
روادید به ایران ســفر کنند و از جاذبه های گردشگری کشور بازدید کنند. ما درهای 
ایران را به روی دنیا باز کرده ایم و به  رغم تبلیغات منفی معاندان این شرایط فراهم شده 
اســت.« او تاکید کرد: »شــاید مهم ترین و اولین کاری که در این دولت انجام شد از 
سرگیری صدور روادید گردشگری بود که از زمان دوران کرونا حدود ۲۰ ماه متوقف 
شده بود و نگاه های انقباضی و محافظه کارانه اجازه نمی داد روادید صادر شود، اما 
نظر کارشناسی ما در دولت مؤثر واقع شد و صدور ویزا را از سر گرفتند. تصمیم تاریخی 
دیگر لغو یک طرفه روادید بود که با درایت رئیس جمهور اتفاق افتاد و با تمهیدات وزارت 
امور خارجه از ۱۵ بهمن ماه با ۲8 کشور به اجرا گذاشته شده است.« ضرغامی افزود: 
»در این سفرها به اقصی نقاط ایران بخشی از پروژه های بزرگ مقیاس را حل کردیم 
و ۵۰ پروژه بزرگ مقیاس دیگر نیز رفع مانع شــده اســت و پروژه هــای باارزش ۴۰۰ 
همت سرمایه درحال اجراست که بیشتر آنها درحال ساخت و ساز هستند و تا پایان 
دولت سیزدهم بیشتر از ۱۰۰ همت این پروژه ها افتتاح می شود که بیشتر آنها هتل 
۵ ستاره است.« ایران هراسی که رئیس دولت سیزدهم به آن اشاره می کند موضوع 
تازه ای نیســت. بیش از ۴دهه است که برخی از کشورها تبلیغات وسیعی در مورد 
»ایران هراســی« انجام داده اند. اما موضوع مهم این است که برخی از تندروی های 
سیاسی و مواضع آتشین مزاج برخی از دولتمردان و حتی افرادی که مقامی ندارند اما 

تریبون های زیادی در اختیار دارند نیز به این »ایران هراسی« دامن زده است. 

بررسی اظهارات دیروز رئیس جمهور درباره گردشگری 
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ســخنگوی شــورای نگهبــان در نشســت خبــری روز گذشــته درباره 
انتخابات و ردصاحیت ها و برخی از حواشــی مطرح شده درباره دلایل 
ردصاحیت ها اظهاراتی داشــت که مهمترین آن قطعی شدن نظر این 
نهاد درباره نامزدهای انتخاباتی اســت. طحان نظیــف درباره انتخابات 
خبرگان با بیان اینکه نظر شــورای نگهبان دربــاره نامزدهای انتخابات 
خبرگان قطعی است، اظهار کرد: »نظر شورای نگهبان درباره داوطلبان 
انتخابات مجلس خبرگان رهبری که در روز ۱8 بهمن ۱۴۰۲ اعام شد، 
نظر قطعی و نهایی است. برخی داوطلبان اعتراض کردند و اعتراضات 

آن ها مورد بررسی قرار گرفت؛ لذا بعد از آن تغییری صورت نمی گیرد.« 
او درباره ردصاحیت  برخی نمایندگان انتخابات مجلس نیز گفت: 
»کسانی که در مراحل قبل صاحیت شان از سوی هیئت های اجرایی 
یا نظارت و یا هر دو تایید نشــده بود و در این مرحله نیز صاحیت شــان 
از سوی شورای نگهبان تایید نشد، نظر شورای نگهبان نهایی و قطعی 
اســت. شــورای نگهبان در یک فرصت یک ماهه به بررسی اعتراضات و 
شکایات آن ها پرداخت که نتیجه نهایی در روز ۱۹ بهمن اعام شد. تنها 
کسانی که در مراحل قبل تاییدصاحیت شده بودند اما در این مرحله 
براساس اطاعات، اسناد و گزارشی که دریافت شد، صاحیت شان مورد 
تایید قرار نگرفت، فرصت اعتراض دارند که تعداد آن ها نیز زیاد نیست. 
این افراد سه روز مهلت اعتراض دارند که امروز فرصت نهایی است. نظر 

شورای نگهبان نسبت به این اعتراض ها نیز اعام خواهد شد.«
طحان نظیف درباره انتخابات مجلس و برخی از ادعاهای مطرح شده 
از سوی کاندیداهای انتخابات نیز مواردی بیان کرد. به گفته سخنگوی 

نظر شورای نگهبان درباره ردصلاحیت ها قطعی است �


